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   تفاهمات ایران و آمریکا به نظر وارد دوران تازه ای شده 
است، به نظر می رسد تهران و واشنگتن بر اساس همان 
تفاهم نانوشته در حال کاهش تنش هستند. البته همین که 
شاهد افزایش تنش ها نباشیم، خود نشان دهنده آن است که 
طرفین تمایل دارند در آینده شرایط بهتری برای مذاکرات 
در ارتباط با مسائل هسته ای را  فراهم کنند از این رو  باید 
در انتظار بود شرایط بین دو طرف بیش از گذشته آرام شود 
به طوری که زمینه های بازگشت به میز مذاکرات هسته ای  
ایجاد گردد. در هر صورت ایران از مذاکره به منظور رفع 
تحریم ها استقبال کرده است و وزیر امور خارجه هر بار این 
مورد را در رسانه ها عنوان کرده و از سوی دیگر آمریکایی ها 
و بایدن تمایل دارد در آستانه انتخابات ریاست جمهوری 
برای خود در سیاست خارجی در مصاف با جمهوری خواهان 
دستاوردی ارائه دهند.  از این جهت آینده برای رسیدن به 
تفاهم روشن تر از گذشته است و می توان به احیای برجام و یا 
هر توافق دیگر  در زمینه هسته ای امیدوار بود. در هر صورت 
به نظر می رسد تفاهماتی بین طرفین اتفاق افتاده که اجرای 
این تفاهمات  در روزهای اخیر با خروج زندانیان آمریکایی از 
زندان قوت گرفته.  به نظر می آید بنا بر این بوده که تفاهمات 
بین طرفین در امور محدودی باشد. در این معنا که  ایران 
به ارزهایش در سایر کشورها دسترسی پیدا کند و در برابر  
زندانیان آمریکایی در ایران  نیز به کشور خود باز گردند. این 
مورد از سوی وزیر خارجه ایران نیز مورد تایید قرار گرفته 
و ظاهرا تا زمانی که پول های ایران از کره جنوبی به  قطر 
منتقل نشود و این مورد برای ایران به اثبات نرسد، نمی توان 
توقع داشت که ایران اجازه خروج زندانیان آمریکایی را 
بدهد. هر چند این زندانیان در روزهای گذشته از زندان 
خارج شده و درمحیطی دیگر در حبس خانگی  نگهداری 
می شوند. از سوی دیگر مبالغ ایران در کره از واحد پول 
این کشور یعنی وون به یورو تبدیل خواهد شد. این تبدیل 
باعث شده مقداری از پول ایران هزینه تبادل ارز شود که در 
خبرها هم آمده بود  حدود یک میلیارد دلار از طلب ایران  
از کره کاسته شده. از سوی دیگر باید دید انتقال این پول ها 
به قطر هزینه ای دارد یا خیر و آیا برای این انتقال مبلغی که 
ایران باید دریافت کند، از اصل پول ایران آب می رود یا نه. 
چرا که اصل تحریم برای ایران و استفاده از سیستم بانکی 
بین المللی برای تهران حذف نشده است و اگر هر پولی خارج 
از این سیستم جابه جا شود هزینه جابه جایی آن افزایش 
می یابد. از سوی دیگر اخیرا اعلام شده که  آمریکایی ها در 
راستای کاهش تنش بنا بر نقل از رسانه های غربی از ایران 
خواسته اند اقدام  به کاهش صادرات پهپاد کند؛ خواسته ای 
که به نظر فراتر از اخبار گذشته است و باید بررسی  شود که 
چه  امتیازی به ایران تعلق گرفته که آمریکایی ها خواسته 
بیشتری از ایران دارند؟  پاسخ به این سوال می تواند روند 

آینده توافق برای احیای برجام را شکل دهد.

  خواسته ها برای احیای توافق 
یادداشت

  بازدید رئیسی از 
خودروهای برقی تولید داخل

رئیس جمهور از تعدادی از خودروهای 
هیبریدی و تمام برقی تولیدی و مونتاژی 
شرکت های خودوساز داخلی بازدید کرد و 
با توضیحات وزیر صنعت، معدن و تجارت 
و دست اندرکاران مربوطه از جزئیات روند 
تولید و تجاری سازی این خودروها مطلع 
شد. به گفته وزیر صمت، رئیس جمهور 
در جریان بازدید از شرکت مپنا ضمن 
بازدید از تعدادی از این خودروها که در 
شرکت مپنا برقی شده بودند، دستوراتی 
در راستای توسعه برقی سازی خودروها 
صادر کرده بود که بازدید دیروز در واقع به 
ارائه نتایج اجرای این دستورات اختصاص 
داشت. با توجه به مشکلات زیست محیطی 
و آلایندگی خودروهای احتراقی و نیز 
ظرفیت کشور در عرصه زیرساخت های 
برقی، ایجاد تحول در عرصه تولید خودرو و 
افزایش تولید خودروهای برقی و هیبریدی 
در دستور کار دولت مردمی و بالاخص 
وزارت صمت قرار گرفته، تا ضمن کمک 
به کاهش آلایندگی محیط زیست از ناحیه 
خودروهای شخصی و عمومی در مصرف 

سوخت نیز صرفه جویی صورت گیرد. 

تحقق دیپلماسی عزتمندانه 
وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در توئیتی نوشت که آزادسازی و انتقال 
دارایی های کشورمان از کره جنوبی، بخشی 
از تحقق دیپلماسی عزتمندانه است. حسین 
امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران در شبکه اجتماعی ایکس 
خود نوشت: آزادسازی و انتقال دارایی های 
کشورمان از کره جنوبی، بخشی از تحقق 
دیپلماسی عزتمندانه مورد تاکید مقام 
معظم رهبری است. وی تاکید کرد: البته 
این مرحله از توافق، آزمون مجدد آمریکا نیز 
هست. امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد: در 
جهت درست دیپلماسی، تلاش ها برای رفع 
تحریم و بازگشت همه طرف ها به تعهدات 

بین المللی در قبال ایران ادامه دارد. 

 هدف اصلی از تبادل زندانیان 
میان ایران و آمریکا

دبیر ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی 
ایران گفت: هدف اصلی از تبادل زندانیان 
میان ایران و آمریکا این است که برخی از 
اتباع خودمان را که در زندان هستند آزاد 
کنیم و الحمد... این امر محقق می شود. 
کاظم غریب آبادی در حاشیه اولین همایش 
بین المللی حقوق بشری درباره تبادل 
زندانیان گفت: متاسفانه برخی از اتباع ما 
به اتهام واهی دور زدن تحریم ها به ویژه در 
آمریکا زندانی  و برخی تحت تعقیب هستند. 
اتهام واهی به برخی اتباع ما وارد می کنند 
که شما تحریم ها را دور می زنید. وظیفه ما و 
دولت جمهوری اسلامی ایران این است که 
برای اتباع مان و آنهایی که بی گناه به زندان 
افتادند، تمام تلاشمان را انجام دهیم و از 
ظرفیت هایمان استفاده کنیم و اتباع مان 

را آزاد کنیم. 

 زاکانی 
دستیار رئیس جمهور شد

هیأت وزیران به استناد اصل یکصد و 
بیست و هفتم قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران به منظور تقویت هماهنگی 
میان دستگاه های اجرایی ذیل قوه مجریه و 
همکاری نهادهای مردمی و سایر نهادهای 
مرتبط با مدیریت آسیب های اجتماعی 
)حاشیه نشینی مفاسد اخلاقی معتادان به 
ویژه معتادان متجاهر کودکان کار و خیابان 
متکدیان و خانواده های آنها( در شهر 
تهران علیرضا زاکانی را طی زمان تصدی 
شهرداری تهران به عنوان دستیار ویژه 
رئیس جمهور در امور مدیریت آسیب های 

اجتماعی در شهر تهران منصوب کرد. 

آماده انعقاد توافق  لغو 
روادید با روسیه هستیم

سفیر جمهوری اسلامی ایران در مسکو 
با بیان اینکه »تهران آماده لغو روادید برای 
گردشگران روس است« تاکید کرد که 
ایران و روسیه می توانند همکاری های 
اقتصادی میان دو کشور را در زمینه های 
مختلف گسترش دهند. کاظم جلالی، 
سفیر ایران بر آمادگی تهران به منظور 
لغو ویزا برای مسافران روس تاکید کرد و 
گفت که روسیه و ایران باید خطوط هوایی 
مشترک ایجاد کنند تا تعداد پروازهای 
بین دو کشور افزایش یابد. سفیر جمهوری 
اسلامی ایران تصریح کرد: تهران آماده 
انعقاد توافق نامه با مسکو برای معافیت 
متقابل روادید بین دو کشور است. ایران 
و روسیه در حال آغاز پروژه های خود برای 
اجرای توافق نامه سفر بدون روادید برای 
گروه های گردشگری هستند. ما اکنون 
در ابتدای اجرای این توافق هستیم. وی 
تصریح کرد: همکاری دو کشور در این 
زمینه می تواند فرصت های جدیدی را برای 

ایران و روسیه فراهم کند. 

سیدجلال ساداتیان
سفیراسبق ایران در لندن 

خبــــر
دبیر کل حزب موتلفه:   

 اصولگرایان تا دلتان بخواهد 
لیست خواهند داشت 

دبیر کل حزب مؤتلفه در خصوص تعداد اعضای داوطلب 
حزب موتلفه برای انتخابات گفت: ما در انتخابات مجلس 
دوازدهم تکثر داریم، اما وحدت نداریم. در حال حاضر همه 
به صحنه می آیند، نظرات خود را مطرح می کنند و این 
باعث می شود که فضای پر شور انتخاباتی داشته باشیم. 
اسدا... بادامچیان تصریح کرد: در حال حاضر بسیاری از 
اعضای حزب ثبت نام کردند و از ما می پرسیدند که برنامه 
شما چیست و ما هم می گوییم افراد شاخص تر و اصلح 
که به پارامترهای نظام نزدیک تر هستند و رجحان عقلی 
دارند، انتخاب می کنیم که در نهایت مجلس دوازدهم 
بشود، بهترین و شایسته ترین مجلس. وی افزود: در مورد 
شروع پیش ثبت نام ما مانند آقای باهنر غافلگیر نشدیم. 
ما از فرصت ۶ ماهه ای که شورای نگهبان داده استقبال 
می کنیم. بادامچیان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 
بسیاری بر این باور هستند که قانون جدید انتخابات منجر به 
کاهش مشارکت شده، گفت: مگر در این یازده دوره مجلس 
تنها اصولگرایان بودند اما در این میان اصلاح طلبان بیشتر 
ردصلاحیت شدند اینکه به چه ربطی دارد، تقصیر خودشان 
است. وی افزود: جبهه اصلاحات بیانیه داد که این قانون 
منجر به محدود شدن حضور چهره ها می شود. در این میان 
یک گروه از اصلاح طلبان هستند که بسیار سیاسی هستند 
و سرلیست آنها ظریف است. بخش دیگری سرلیست شان 
مجید انصاری و کمالی هستند. بادامچیان ادامه داد: اینکه 
اصلاح طلبان می گویند قانون جدید انتخابات وقت بیشتری 
به شورای نگهبان برای ردصلاحیت ها داده، حرف بیخودی 
است، مگر شورای نگهبان بیکار است؟ مشکل فعلی شورای 
نگهبان این است که صلاحیت این ۴۹ هزار نفر را چگونه 
احراز کند. کسی با اصلاح طلبان دعوا ندارد، چراکه کسی از 
آنها استقبال نمی کند. دیگر مردم به دولت اصلاح طلبان دوم 
خردادی و اعتدالیون رای نمی دهند، مگر مردم بیکار هستند 
که به این افراد رای دهند؟ اصلاح طلبان خیال می کنند همه 
مملکت باید دست این افراد باشد نه این طور نیست شورای 
نگهبان هم یک نهادی مانند دستگاه های دیگر است که 
می خواهد کار خودش را انجام دهد. وی تاکید کرد: معرفی 
نمایندگان صراحتا از طرف احزاب و جریانات سیاسی صورت 
می گیرد اما باید نمایندگان نماینده ۸۵ میلیون مردم باشند. 
پاسخگوی نظام، قانون اساسی و رهبری باشند، اگر نماینده 
قوی و مسلط باشد، می تواند تاثیرگذار باشد. وزیر منتخب 
رئیس جمهور است اما نماینده مجلس منتخب مردم است. 
بعضی از نمایندگان به هویت نمایندگی مردم توجهی 
نکردند؛ به طور مثال برای پس گرفتن استیضاح وزیر از او 
برای گرفتن امتیاز التماس می کنند و این باعث می شود که 
قدرت نمایندگی از بین برود و این فرد به درد نمایندگی 

مردم نمی خورد. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور با 
تاکید بر اینکه دستاوردهای مرتبط 
با امنیت و منافع ملی را نباید به 
تحلیل های جناحی تقلیل داد، اظهار 
داشت: موضوع مهم درباره منابع 
آزاده شده، نحوه هزینه کرد آنهاست 
که دولت عطف به تاکید رهبر معظم 
انقلاب، تلاش خواهد کرد همه 
این منابع در راستای پشتیبانی 
از تولید هزینه شود. سید ابراهیم 
دولت،  هیات  در جلسه  رئیسی 
آزادسازی بخشی از منابع ارزی 
بلوکه شده کشورمان را جلوه ای از 
دستاوردهای دیپلماسی عزتمندانه 
ملتمسانه  دیپلماسی  مقابل  در 
توصیف و تصریح کرد: این اقدامی 
ارزشمند، مایه افتخار و در راستای 
تامین منافع ملی بود. رئیس جمهور 
اینکه دستاوردهای  بر  تاکید  با 
مرتبط با امنیت و منافع ملی را 
نباید به تحلیل های حزبی و جناحی 
تقلیل داد، افزود: امروز موضوع مهم 
درباره این منابع، نحوه هزینه کرد 
آنهاست که دولت عطف به تاکید 

رهبر معظم انقلاب بر حمایت از 
تولید، تلاش خواهد کرد همه این 
منابع در راستای پشتیبانی از تولید 
و طرح های دارای توجیه اقتصادی 
در زمینه رشد تولید هزینه شود. 
رئیسی در بخش دیگری از سخنانش 
با بیان اینکه جایگاه و اقتضای بخش 
حقوقی در دولت و دستگاه های 
تصمیمات،  دقیق  تطبیق  دیگر 
مصوبات و عملکردها با قانون است، 
اظهار داشت: بخش های حقوقی 
دستگاه های اجرایی و در راس آنها 
معاونت حقوقی ریاست جمهوری 
موظف اند تصمیمات و مصوبات را به 

دقت با قوانین مربوط تطبیق دهند 
تا هیچ تناقضی با قانون نداشته باشد. 
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به 
نگاه و انتظار مردم از دولت مردمی 
در زمینه سلامت اداری، مبارزه 
با فساد را اصلی اساسی در دولت 
سیزدهم دانست و از مسئولان و 
مدیران دولت خواست، همچنان 
نسبت به وقوع فساد و شکل گیری 
روابط ناسالم، پارتی بازی و رشوه 
رخداد  اجازه  و  باشند  حساس 
ندهند.  را  مفسده ای  هیچ گونه 
رئیسی در ابتدای این جلسه با 
پاسداشت سالروز پیروزی رزمندگان 

حزب ا... لبنان در جنگ سی و سه 
روزه، این پیروزی را ثمره صبر و 
بصیرت نیروهای مقاومت دانست 
و اظهار داشت: عملکرد آزادگان 
سرافراز کشورمان در دفاع مقدس 
و دوران اسارت، جلوه درخشان 
دیگری از صبر و بصیرت بود که برای 
ما درس آموز و افتخارآفرین است. 
رئیس جمهور همچنین با تسلیت 
و ابراز همدردی دوباره با خانواده 
شهدا و مجروحین حادثه تروریستی 
روز یکشنبه در حرم شاهچراغ)ع( 
و قدردانی از حضور باشکوه مردم 
در مراسم تشییع پیکر این شهدا، 
از اقدام شجاعانه و شرافتمندانه 
یکی از خدام حرم متبرک حضرت 
احمد ابن موسی)ع( در مواجهه با 
فرد تروریست تجلیل کرد. در این 
جلسه همچنین استاندار سیستان 
از  بلوچستان گزارش مفصلی  و 
روند توسعه و اقدامات انجام شده 
برای رشد و پیشرفت استان و رفع 
مشکلات پیش روی این روند ارائه 

کرد. 

رئیس جمهور: 

 آزادسازی منابع ارزی جلوه ای از دیپلماسی عزتمندانه بود
 پیش ثبت نام   برخی

طراحی ها  را خنثی کرد

  رئیس مجلس خبرگان رهبری با 
گریزی به انتخابات مجلس گفت:  در 
روزهای گذشته مرحله پیش ثبت نام 
داوطلبان نمایندگی دوازدهمین دوره 
مجلس را پشت سر گذاشتیم. این امر، 
طراحی های مخالفان نظام برای کمرنگ 
شدن حضور داوطلبان را خنثی کرد و 
امیدواریم زمینه ساز تحقق راهبرد رقابت  
.. احمد جنتی با  . انتخابات باشد. آیت ا
محکوم کردن حمله تروریستی به حرم 
حضرت شاهچراغ)ع( در شهر شیراز اظهار 
داشت: روز یکشنبه این هفته دشمنان 
ملت ایران با حمله تروریستی به حرم 
حضرت احمد بن  موسی)ع( تعدادی از 
هموطنان مان را شهید و مجروح کردند. 
این حادثه ناگوار را به مصیبت دیدگان 
تسلیت می گویم و علو درجات شهدای 
این جنایت و سلامتی مجروحان را از درگاه 
خداوند مهربان خواستارم. این رفتارهای 
غیرانسانی قدرت های استکباری و ایادی 
آن ها علیه مردم شریف ایران سابقه ای 
طولانی دارد و دلیل اصلی آن هم مقاومت 
عزتمندانه تاریخی مردم ایران اسلامی در 

برابر خواسته های ظالمانه آن هاست.

  آرمان ملی: سخنگوی دولت با اشاره 
به حضور استاندار سیستان و بلوچستان 
در جلسه هیأت وزیران گفت: بخشی از 
اختیارات هیأت وزیران و رئیس جمهوری به 
استاندار سیستان و بلوچستان تفویض شد 
تا امکان تصمیم گیری و نقش آفرینی سریع تر 
و موثرتری برای خدمت رسانی به مردم این 
استان فراهم شود. علی بهادری جهرمی 
در حاشیه جلسه هیأت دولت اظهار کرد: با 
پیشنهاد وزیر صمت تعدادی از خودروهای 
برقی که قبلًا نیز رونمایی شده  بودند، مجدداً 
در حیاط دولت به نمایش درآمدند. دلیل 
این نمایش مربوط به طرحی بود که وزارت 
از  مختلف  بخش های  همکاری  با  صمت 
جمله شهرداری تهران در دستور کار دارد 
که در جهت کاهش آلایندگی های موجود در 
کلان شهرها و اصلاح الگوی مصرف در دستور 
کار دارند. وی افزود: مرحله اول این طرح در 
شهر تهران پیاده سازی و اجرایش آغاز شده 
است تا بتوانیم به ویژه در حوزه حمل ونقل 
عمومی، تاکسی ها را به سمت جایگزینی 
با خودروهای برقی هدایت کنیم . این طرح 
با برنامه ریزی کوتاه مدت و میان مدت در 
حال پیگیری است تا در فاصله زمانی کوتاه 
بتوان مدیریتی برای کاهش آلایندگی های 
کلان شهرها داشت. سخنگوی دولت با اشاره 
به گزارش های ارائه شده مسئولان در جلسه 

هیأت وزیران، گفت: وزیر خارجه و معاون 
اقتصادی این وزارتخانه در جلسه هیأت 
دولت حاضر شدند و گزارشی از پیشرفت  
هماهنگی ها و همکاری های اقتصادی ایران 
با سایر کشورها ارائه کردند. دبیر هیأت دولت 
ادامه داد: تشکیل جلسات کمیسیون های 
اقتصادی مشترک دولت ما با سایر دولت ها 
به تفکیک وزارتخانه ها، پیشرفت مصوبات و 
توافق هایی که بین ایران با سایر کشورها در 
سفرهای خارجی رئیس جمهوری انجام شده، 
از جمله بخش های دیگر گزارش ارائه شده 
بود. قرار شد این گزارش به صورت منظم و 
احتمالاً فصلی در جلسه هیأت دولت ارائه 
شود تا با راهبری جدی تر و منظم تری جلو 
برود. معاون سیاسی دفتر رئیس جمهوری 
هم متولی نظارت بر پیشرفت این حوزه است. 
بهادری جهرمی با اشاره به مصوبات هیأت 
وزیران در جلسه یکشنبه دولت، اظهار کرد: 
هیأت وزیران با مستثنی شدن »خادمان و 
کارکنان بقاع متبرکه، حسینیه ها، تکایا، 
مدارس علوم دینی و موقوفات« از بخشی از 
مواد قانون کار موافقت کرد و تسهیلاتی به این 
منظور برای آنان در نظر گرفته شد تا به مدت 
پنج سال از برخی تکالیف قانونی معاف شوند. 
از خادم حرم شاهچراغ هم قدردانی می کنم 
که ازخودگذشتگی، شجاعت و مردانگی نشان 
داد. وی تصریح کرد: در جلسه  هیأت وزیران 

هم استاندار سیستان و بلوچستان حاضر 
بود و گزارشی از فعالیت های دستگاه های 
مختلف اجرایی در حوزه های عملکردی 
در این استان به ویژه در مسئله آبرسانی، 
اشتغال و مسائل دیگر اقتصادی را ارائه کردند. 
تصمیم گیری هایی هم انجام شد تا بخشی از 
اختیارات هیأت وزیران و رئیس جمهوری به 
استاندار سیستان و بلوچستان تفویض شود که 
امکان تصمیم گیری و نقش آفرینی سریع تر و 
موثرتری برای خدمت رسانی به مردم عزیز این 
منطقه انجام شود. سخنگوی دولت تصریح 
کرد: در جلسه دیروز تصویب آیین نامه واردات 
انواع خودروهای کِشنده، کامیون، اتوبوس 
و مینی بوس و حوزه حمل ونقل عمومی که 
عمر کمتر از پنج سال دارند، انجام شد. این 
طرح با تأمین منابع از سوی بانک مرکزی و با 
هدایت وزارتخانه های صمت و راه انجام شد تا 
شاهد واردات خودروهای این حوزه به کشور 
باشیم. آیین نامه واردات خودروهای سواری 
هم در دستور بررسی کمیسیون های داخلی 
دولت است که پس از این در دستور کار قرار 
می گیرد. بهادری جهرمی یادآور شد: مصوبه 
دیگر هیأت وزیران، آیین نامه تسهیل کسب 
شایستگی های نوآوری و کارآفرینی در کشور 
بود که باهدف حمایت از کارآفرینان و نوآوران 
کشور به پیشنهاد شورای عالی آموزش و 

تربیت فنی و حرفه ای کشور، تصویب شد.

سخنگوی دولت خبر داد:

اختیارات استاندار سیستان و بلوچستان افزایش یافت 

به بررسی  علل تلاش اروپایی ها پرداخته است »آرمان ملی «

آغاز سهم خواهی اروپا از »تفاهم نانوشته« 
فایننشال تایمز: کاهش غنی سازی 60 درصد در برابر افزایش صادرات نفت

حمله به افراد بی دفاع اوج 
رذالت دشمنان است 

تعامل سازنده ای بین دولت 
و مجلس برقرار است

 سخنگوی شورای نگهبان خطاب 
به پدر شهید جهانگیری و پسر شهید 
عباسی عنوان کرد: شورای نگهبان 
افتخار می کند که اعضای شبکه ناظران 
و خانواده هایشان در دفاع از دین مبین 
اسلام و مردم بزرگ ایران اسلامی جان 
فدا هستند. هادی طحان نظیف گفت: 
دشمنان تصور می کنند که با انجام 
اینگونه اقدامات ذلیلانه می توانند در 
عزم و اراده مردم بزرگ ایران خللی به 
وجود بیاورند، اما خون این شهیدان 
موجب خواهد شد که مردم در دستیابی 
به اهداف خود مصمم تر شوند؛ از این رو 
شهادت آن ها جان فدایی برای دفاع از 
اسلام و ایران به حساب می آید. این عضو 
حقوقدان شورای نگهبان بر ضعف و 
زبونی دشمنان تاکید کرد و ابراز داشت: 
حمله به افراد بی دفاع که برای زیارت 
وارد یک مکان مقدس شدند و در میان 
آن ها زنان و کودکان بسیاری حضور 
داشتند، نشان دهنده اوج رذالت و پستی 

دشمنان است. 

از  رئیس جمهور  اول  معاون   
خانواده شهدا و ایثارگران به عنوان 
ظرفیتی بزرگ برای کشور یاد کرد 
باید  که  آنطور  متاسفانه  افزود:  و 
نتوانسته ایم از این ظرفیت مهم  در 
توسعه و حرکت های پیشران کشور 
استفاده کنیم که لازم است در این 
خصوص برنامه ریزی جدی صورت 
گیرد. محمد مخبر با اشاره به مسائل 
و مشکلات پیش روی کشور در زمان 
آغاز به کار دولت مردمی تصریح کرد: 
دولت سیزدهم از ابتدا با مشکلات 
مختلف  حوزه های  در  گسترده ای 
مواجه بود که با همت و تلاش بی وقفه 
و شبانه روزی توانست بخش زیادی از 
مسائل و تهدیدها را پشت سر بگذارد. 
وی همچنین با اشاره به روابط نزدیک 
مجلس  و  دولت  میان  صمیمانه  و 
خاطرنشان کرد: خوشبختانه تعامل 
سازنده ای بین دولت و نمایندگان حاکم 
است و معتقد هستیم نمایندگان خانه 
ملت پشتوانه و بازوی خوبی برای دولت 
هستند تا کارها و برنامه های کشور با 

سرعت بیشتری به سرانجام برسد. 

   آرمان ملی- احسان اسقایی: تفاهم 
برای کاهش تنش، مذاکرات غیرعلنی، توافق 
بر روی متنی نانوشته، میانجیگری اعراب خلیج 
فارس بین تهران و واشنگتن به منظور تبادل 
زندانیان؛ کلمات فوق، کلید واژه هایی است 
که در ارتباط با ایران و آمریکا در رسانه های 
مختلف منتشر می شود. به نظر می رسد هیچ 
کدام از اخباری که این روزها شنیده می شود 
یک منبع معتبر نداشته باشد بلکه رسانه های 
مختلف با توجه به تشنگی افکار عمومی و با 
در نظر گرفتن تمایل طرفین برای مذاکره و 
کاهش تنش، تحلیل هایی را ارائه می دهند. 
البته برخی اخبار رسمی همچون حضور یک 
مقام امنیتی آمریکا در عمان و تبادل پیام 
بین وی و مسئول تیم هسته ای ایران و حتی 
مذاکرات فشرده ایرانی ها و آمریکایی ها در دو 
هتل جدا برای تبادل زندانیان وجود دارد. با 
این وجود هنوز خبری از در دستور کار قرار 
گرفتن مذاکرات به منظور حرکت به سوی رفع 
تحریم ها نیست. البته برخی اخبار مختلفی 
که در این ارتباط اعلام می شود، همچون 
میانجیگری ها برای کاهش تنش بین ایران 
و آمریکا در پرونده هسته ای، کاهش سطح 
غنی سازی ۶0 درصد در ایران و رقیق کردن 
بخشی از اورانیوم با خلوص بالا در سایت های 
هسته ای؛ تلاش برای حل پرونده های ایران 
در آژانس و... همه این اخبار نشان می دهد، 
طرفین در حال تفاهم برای حل گام به گام 

مسائل هستند. 
 پای پهپادها به تفاهمات نانوشته 

بازشد 
از سوی دیگر خبرها نشان می دهد به رغم 
اینکه عملا خبری رسمی از مذاکرات بین ایران 
و آمریکا نیست اما خواسته های طرفین از هم 
عمیق تر شده است. فایننشال تایمز در این 

ارتباط نوشت: »ایالات متحده در حال فشار 
به ایران برای توقف فروش هواپیما های بدون 
سرنشین مسلح به روسیه به عنوان بخشی از 
گفت وگو ها در مورد تفاهم نانوشته گسترده تر 
بین واشنگتن و تهران برای کاهش تنش ها و 
مهار بحران هسته ای، است.« این خبر نشان 
دهنده حساسیت بالای موضوع صادرات 
پهپادهای تهران به روسیه است. مساله ای که 
البته به نظر می آید اروپایی ها در تلاشند آن 
را به ایالات متحده بقبولانند؛ چرا که اعتقاد 
دارند پهپادهای صادراتی ایران عملا معادلات 
جنگ اوکراین را بر هم زده است. اروپا بر روی 
این مساله حساس است و در ابتدای جنگ 
اوکراین و روسیه بسیاری از اشخاص و نهادها 
در ارتباط با سازندگان پهپاد با ایران را تحریم 
کردند. موضوعی که البته با حساسیت زیاد از 
سوی آمریکایی ها مورد پیگیری قرار نگرفت 
اما اگر اخبار فوق صحیح باشد و ارتباطی به 
تحلیل های رسانه ها به واسطه فقر اطلاعاتی در 
مورد تفاهمات نانوشته ایران و آمریکا نداشته 
باشد، پر واضح است که اروپایی ها مجددا به 
سمت سهم خواهی در مذاکرات هسته ای 
پیشرفته  اند. اروپا حمله به اوکراین را حمله به 
خاک خود می داند و از سوی دیگر چون بسته 
پیشنهادی اش در ابتدای مذاکرات به نتیجه 
نرسید و تلاش های خود را در عرصه دیپلماسی 
ناکام می داند، اکنون می کوشد که مساله 
صادرات پهپاد ایران به روسیه که البته تهران 
بارها در مورد آن اعلام کرده مربوط به قبل از 
جنگ اوکراین است را به مذاکرات احتمالی 
هسته ای در آینده گره بزند. مساله ای که قطعا 
از سوی ایران در سطوح مختلف مد نظر قرار 
خواهد گرفت. شاید به همین علت باشد که 
طرفین مرافعه هسته ای از سیاست بسته های 
پیشنهادی از سوی اروپا عدول کرده و به 

مذاکرات در هتل های جداگانه در منطقه روی 
آورده اند. تایمز فایننشال در این ارتباط نوشته 
است: »جمهوری اسلامی از آمریکا می خواهد 
که متحدان اروپایی را متقاعد کند که فشار بر 

ایران را نیز کاهش دهند.«
  ایران چه می خواهد؟

اگر فرض را بر مذاکرات و ارسال پیام های 
مختلف بین ایران و آمریکا به منظور ایجاد 
زمینه برای کاهش تنش و یک تفاهم نانوشته 
برای حرکت گام به گام به سوی احیای برجام 
بگذاریم و خواسته های آمریکا را جزو تبادل 
زندانیان در مساله عدم صدور پهپاد تهران به 
روسیه آنگونه که رسانه ها آورده اند؛ بدانیم. 
در این سوی ماجرا ایران هم البته بدون 
دستور کار وارد مذاکرات سری و غیر علنی 
با آمریکایی ها نشده است. آزادی پول های 
ایران در کره، عراق و برخی کشورهای دیگر 
و انتقال آن به7 حساب بانکی ایرانی در  قطر 
، آن گونه که فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
گفته است؛ می تواند خواسته های ایران باشد 
اما مهم ترین خواسته می تواند در تحریم های 
نفتی خلاصه شود بالاخره ایران اگر بتواند 
نفتی بفروشد، می تواند بخشی از احتیاجات 
خود را بر آورده کند چنانچه اکنون بخشی 
از نیازهای تهران ذیل داد و ستدهای بشر 
دوستانه در حال انجام است. از این رو ایران از 
آمریکایی ها می خواهد بیش از گذشته مسیر 
صادرات نفت ایران را باز کنند. فایننشال 
تایمز در این ارتباط و به نقل ازیک مقام ایرانی 
نوشت: »ایران احتمالا می خواهد، واشنگتن 
از اعمال تحریم های جدید در برخی حوزه ها، 
به استثنای تحریم های مربوط به حقوق بشر، 
خودداری  کند و تحریم هایی را که از قبل در 
مورد فروش نفت اعمال شده بود، را باشدت 

اجرا نکند.« 


